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تسلیت رهبر انقلاب در پی 
درگذشت آیت االله محفوظی

پیامــی  در  اســلامی  انقــلاب  رهبــر 
درگذشت عالم بزرگوار آیت االله آقای حاج 
شــیخ عباس محفوظی را تسلیت گفتند. 
متن پیــام رهبر انقــلاب اســلامی به این 
شرح اســت: «بســم االله الرحمن الرحیم، 
درگذشت عالم بزرگوار آیت االله آقای حاج 
رحمةاالله علیه  محفوظــی  عباس  شــیخ 
را بــه خانــدان محترم و همه دوســتان و 
ارادتمندان و شاگردان ایشان تسلیت عرض 
می کنــم. این عالــم جلیل از شــاگردان و 
یاران دیرین امام راحل رضوان االله علیه و از 
وفاداران به آن بزرگمرد تا آخر عمر با برکت 
خــود بودند. رحمت الهــی و علو درجات 

ایشان را از خداوند مسألت می کنم».

 ظریف: همچنان به  صورت 
غیررسمی به وزارت خارجه 

کمک می کنم
رئیس جمهــوری  راهبــردی  معــاون 
گفــت: بــا توجه بــه تجربیاتــم در حوزه 
سیاســت خارجــی، همچنان بــه صورت 
غیررســمی به وزارت امــور خارجه کمک 
می کنــم، اما تمرکــز اصلی ام بر مســائل 
راهبردی و توســعه انســانی خواهد بود. 
محمدجــواد ظریــف در جریــان بازدید از 
خانه اندیشه ورزان و برگزاری مرحله نهایی 
جایزه ملی سیاست گذاری، اظهار کرد: من 
از همان ابتدا انتخاب کردم که در معاونت 
راهبــردی فعالیــت کنــم و از معاونــت 
سیاسی فاصله بگیرم تا نقش وزیر خارجه 
تحت الشعاع قرار نگیرد. اکنون نیز با توجه 
بــه تجربیاتم در حوزه سیاســت خارجی، 
همچنان به صورت غیررســمی به وزارت 
امــور خارجه کمــک می کنم، امــا تمرکز 
اصلــی ام بر مســائل راهبردی و توســعه 
انســانی خواهد بــود. او افزود: سیاســت 
خارجی یکی از مســائل اصلی کشور است 
که باید به آن توجه جدی شود. ما در روابط 
با همســایگان با مشکلاتی مواجه هستیم 
که وزارت خارجه به تنهایی نمی تواند آنها 
را حل کند. نیاز بــه همکاری و هماهنگی 
بین بخشــی داریم تا بتوانیم این مسائل را 
مدیریت کنیم. همچنین، وزارتخانه های ما 
باید به جای راه حل محوری، مســئله محور 
باشــند و از تحلیــل دقیــق مشــکلات به 
راه حل برســند. ظریف یادآور شــد: یکی از 
مشکلات اساســی ما این است که سازمان 
برنامــه و بودجه به جای برنامه محوری به 
بودجه محوری تبدیل شده است و مدیران 
بیشتر وقت خود را صرف حل بحران های 
مالی می کنند و به مشــکلات توســعه ای 
کمتر توجه می شود. ما باید بتوانیم گفتمان 
توســعه را به  طور جدی تــر دنبال کنیم و 
برنامه ریزی را در محور قرار دهیم. معاون 
راهبردی رئیس جمهوری با بیان اینکه یکی 
از وظایف معاونت راهبردی، حفظ ارتباط  
دولت و نخبگان اســت، ادامه داد: ارتباط 
بــا انجمن های علمی، دانشــگاه ها  مؤثر 
و اندیشــکده ها می توانــد بــه دولــت در 
تصمیم گیری ها کمک کنــد. این تعاملات 
باعث می شود  سیاست گذاری ها با دقت و 
بر اساس نظرات نخبگان علمی پیش برود.

بررسی مسائل امنیتی جنوب شرق 
کشور در کمیسیون امنیت ملی مجلس

ســخنگوی کمیســیون امنیــت ملی 
و سیاســت خارجــی مجلس با اشــاره 
به جلســه این کمیســیون که در شورای 
تأمین اســتان کرمان برگزار شد، گفت  در 
این جلسه عمده مســائل امنیتی جنوب 
شرق کشور، همچون قاچاق، اتباع بیگانه 
و گروهک های تروریســتی مورد بحث و 
بررســی قرار گرفت. ابراهیــم رضایی با 
اشاره به ســفر نظارتی اعضای کمیسیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس 
شورای اسلامی در اســتان کرمان، اظهار 
کرد: عصر روز گذشــته اعضای کمیسیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس 
دو جلسه در اســتانداری کرمان داشتند. 
او توضیــح داد: جلســه اول بــا ســردار 
مرتضوی فرمانده قــرارگاه قدس جنوب 
شــرق کشــور بود که توضیحــی درباره 
وضعیت امنیت در جنوب شــرق کشــور 
به نماینــدگان ارائــه داد. رضایی اضافه 
کــرد: در ادامــه کمیســیون امنیت ملی 
مجلس جلســه ای بــا اعضای شــورای 
تأمین اســتان کرمان برگزار کرد که در این 
جلسه معاون امنیتی وزیر کشور، استاندار 
هرمــزگان و معــاون امنیتــی اســتاندار 
نیز حضور داشتند.  سیستان وبلوچســتان 
به گفته او در این جلســات، عمده مسائل 
امنیتی جنوب شــرق کشــور از جمله در 
زمینه قاچاق، اتبــاع بیگانه، گروهک های 
تروریســتی و سایر مســائل امنیتی در این 
مناطق و حوزه ها مورد بحث و بررســی 

قرار گرفت.

حمیدرضا به گذر: عضو کمیســیون انرژی مجلس شــورای اسلامی به بیان 
توضیحاتــی درباره تأخیر بانک مرکزی در ابــلاغ آیین نامه اعطای وام  جدید 
ساخت مســکن پرداخت و تأکید کرد  این تأخیرها مشکلات جدی برای مردم ایجاد 
کرده و روند ساخت وســاز را با چالش مواجه کرده اســت. رمضانعلی سنگدوینی، 
نماینده آق قلا و گرگان و عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی، درباره تأخیر 
در ابلاغ آیین نامه اعطای وام های مسکن و تأثیر آن بر ساخت وساز گفت: «مسکن یکی 
از نیازهای اساســی جامعه اســت، به ویژه برای جوانان و خانواده ها. اما متأســفانه 
تأخیرهایی که در پرداخت وام های مسکن وجود دارد، مردم را به شدت نگران کرده و 
باعث شــده بســیاری از افراد نتوانند از این وام ها برای ساخت وساز یا خرید مسکن 
استفاده کنند». او با اشاره به افزایش قیمت وام های مسکن در سال جاری و مشکلات 
مربوط به آن افزود: «سال گذشته وام مسکن ۵۵۰ میلیون تومان بود و امسال به ۸۰۰ 
میلیون تومان افزایش یافت.  شورای عالی مسکن دو ماه پیش آیین نامه آن را به بانک 
مرکزی ابلاغ کرد، ولی هنوز این آیین نامه به بانک های عامل برای اجرا  ابلاغ نشــده 
اســت. بانک مرکزی نیز اعلام کرده  اعتبار کافی بــرای پرداخت این وام ها ندارد. این 
مسئله باعث نگرانی مردم شده است و آنها به دنبال پاسخ روشن و شفافی از سوی 
دولت و بانک مرکزی هستند». سنگدوینی به افزایش هزینه های زندگی و مشکلات 
اقتصادی مردم اشاره کرد و گفت: «در شرایط تورمی فعلی، مردم به سختی می توانند 
اقساط وام های مسکن را پرداخت کنند. تورم و گرانی های ناشی از مسائل اقتصادی، 
درآمد مردم را به شــدت کاهش داده است و بســیاری از خانوارها توانایی پرداخت 
اقساط این وام ها را ندارند. این مشکل به ویژه برای کسانی که در بخش خصوصی کار 
می کنند یا درآمد محدودی دارند، بســیار جدی تر است». نماینده آق قلا و گرگان در 
مجلس با تأکید بر لزوم ارائه تســهیلات بهتر و آســان تر برای مردم در حوزه مسکن 
افزود: «باید به سمتی برویم که مسکن را برای مردم ارزان تر و قابل دسترس تر کنیم. 
شرایط اقساط نیز باید به  گونه ای باشد که مردم بتوانند آن را پرداخت کنند. ما باید به 
فکر بلندمدت باشیم و طرح های مسکن را به  گونه ای تدوین کنیم که علاوه بر ساخت 
مسکن، مشکلات اقساط وام نیز حل شــود». او همچنین به تأثیر تأخیر در پرداخت 
وام های مسکن بر فصل ساخت وساز اشاره کرد و گفت: «متأسفانه این تأخیرها باعث 
ازدســت رفتن فرصت های ساخت وســاز در فصل های مناسب شــده است. فصل 
ساخت وســاز برای بسیاری از مردم به پایان رســیده و این موضوع به شدت بر روند 
پیشرفت پروژه های مسکونی تأثیر منفی گذاشته است». سنگدوینی در پایان با اشاره 
به لزوم تسریع در تصمیم گیری ها در حوزه مسکن گفت: «دولت و بانک مرکزی باید 
هرچه سریع تر تصمیمات لازم را اتخاذ کنند تا مردم بتوانند از این وام ها استفاده کنند. 
اگر این تأخیرها ادامه یابد، قیمت مصالح ساختمانی نیز افزایش خواهد یافت و مردم 
نمی توانند مسکن خود را به اتمام برسانند. ما در مجلس به جدیت پیگیر این موضوع 
هستیم و امیدواریم دولت به سرعت به این مسئله رسیدگی کند تا نگرانی های مردم 

در این زمینه برطرف شود».

به روایت روزشمار تاریخ، قریب به پنج دهه از استقرار نظام سپری شده 
اما هنوز این معما حل نشــده است که چرا تنوع رنگ، زبان، باور، فکر و 
اعتقاد، باعث رشد و نمو استعدادها در زمینه های مختلف فرهنگی، آموزشی، 

سیاسی، اقتصادی و نظامی نشده است؟ 
اســتفاده از ظرفیت اقوام و مذاهب در «مناصب کلیدی» کشور، نکته حائز 
اهمیتی اســت که موجب اســتحکام عرق ملی و وطنی می شود و جایگاه و 

اعتبار کشور را در منطقه و در سطح جهان تقویت می کند.
همچنین، بهره گیری از توان بالای «تنوع قومی» و گرایش های سیاســی و 
فکری، در پســت های کلان مدیریتی، باعث افزایش «کورسوی امید» می شود؛ 
اســتمرار به کارگیری ایــن تنوعات، به تشــکیل مؤلفه های «اعتــلای تمدن و 
فرهنگ» ایرانی قوت می بخشــد. نکته حائز اهمیت این اســت که پس از ۴۵ 
ســال انتظار، مدارا و تحملِ رنج های انباشته شــده، زمزمه ای مبنی بر انتصاب 
چند وزیر از بین نخبگان اهل  سنت در کابینه دولت چهاردهم، به گوش رسید 
اما این امر به وقوع نپیوســت و در نهایت گفته شد انتصاب سیدعماد حسینی 
به مقام وزیر نفت، قطعی اســت، سرانجام اسم ایشان به دلایل نامعلومی از 
فهرســت کابینه حذف شد. در اقدامات بعدی جناب دکتر پزشکیان، دو چهره 
دیگر اهل  سنت از تبار کُرد و بلوچ در مقام معاون رئیس جمهور و معاون وزیر 
قرار گرفتند. برخی اما بر این باورند که سنگ اندازی و فشارآوردن «جریان های 
تندرو»، یکی از علل عدم موفقیــت رئیس جمهور به انتصاب وزیرانی از میان 
اهل  ســنت بوده اســت. بنا بر اذعان دکتــر جلال جلالی زاده، فعال سیاســی 
اهل ســنت و نماینده ادوار مجلــس، ۸۰ درصد مردم مناطق سنی نشــین به 
دکتر پزشــکیان رأی دادند و توانســتند در پیروزی ایشان در دور دوم انتخابات، 
سرنوشت ســاز شوند. از سویی دیگر، دکتر پزشکیان از یک خانواده  آذری است 
که در مناطق کُردنشین متولد شده و ایام خدمت سربازی را در منطقه حساس 
سیستان وبلوچســتان سپری کرده است. آشنایی پزشــکیان با تنوعات قومی و 
مذهبــی، زمینه را برای «آشــتی ملی» هموارتر می کند. رســیدگی عادلانه به 
پرونده جمعه، هشــتم مهر زاهدان که در دولت ســیزدهم اتفاق افتاد، برای 
اهل  سنت پراهمیت است. با درنظرداشتن انتصابات دولت چهاردهم، هرچند 
گماردن یک «وزیر زن» و دو نیروی اهل  سنت در مناصب معاون رئیس جمهور 
و معاون وزیر، گام مثبتی پنداشــته می شــود، «زنان» و «اهل  ســنت» که جزء 
«شالوده وجودی» این مرزوبوم هســتند، به خشکاندن زخم دیرینه تبعیض و 

بی عدالتی مصرانه تأکید دارند.
عنایت به مطالب فوق و کنارگذاشــتن اختلافات موجود و کشــمکش های 
سیاســی، می طلبد در واگذاری مناصب با توجه به تجربیات گذشته، اقداماتی 
ســنجیده و حکیمانه انجام شود؛ چنین رویکردی می تواند زمینه ساز مشارکت 

مؤثر و سرنوشت ساز مردم در عرصه های سیاسی و اجتماعی در آینده باشد.
فرجام ســخن: اســتاندار و مدیر کل کارآمد، توانمند، مدبر، دردمند و آشنا 
بــه دغدغه و رنج مردمش می تواند راندمــان باکیفیت و بازده مضاعفی را به 
نمایش بگذارد؛ مطالبه مردم نیز همین اســت که شایســته  ای فارغ از هرگونه 

غل و غش در مناصب مذکور انتصاب شود تا موجب تسکین آلام شود.

گزارش «شرق» از آنچه در نشست فصلی شورای حکام گذشت

فصل پرچالش
اخبار گفت وگو

یادداشت

سیـاستسیـاست

مالک مصدق: نشســت فصلی شــورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی، جمعه گذشته (۲۳ 
شــهریور) به کار خود پایان داد. اگرچه طبق ارزیابی های ناظران و گزارش های رســانه های غربی 
از قبل پیش بینی می شــد که نشست سپتامبر/شــهریور به دلیل انتخابات ریاست جمهوری آمریکا 
با صدور قطع نامه ای علیه برنامه هســته ای ایران همراه نخواهد بود، اما متن و حواشی آنچه در 
دورهمی اعضای شــورای حکام گذشت، حکایت از آن دارد که دولت پزشکیان هفته ها و ماه های 
پرچالشی را با آژانس بین المللی انرژی اتمی بر سر موضوع هسته ای اش خواهد داشت. به  همین 
 دلیل لزوم تنش زدایی و همکاری با این نهاد  و همچنین آغاز هرچه ســریع تر مذاکرات با غربی ها 

بیش از پیش ضروری به نظر می رسد.
موضع گیری های رافائل گروســی، چه قبل از نشست فصلی و چه در حین برگزاری آن، مؤیدی 
بر آن اســت که پرونده هسته ای ایران حساسیت پررنگ تری از گذشــته پیدا کرده است. کما اینکه 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی دوشــنبه گذشــته و در ســخنرانی آغازین نشست شورای 
حــکام آژانــس درباره برنامه هســته ای ایران مدعی شــد: «آژانس اطلاعات کافــی درباره تولید 
ســانتریفیوژها و موجودی آنها را در ایران ندارد». به نوشــته ایســنا، گروســی با اشاره به گزارش 
فصلی خود درباره برنامه هسته ای ایران، درباره میزان تولیدات اورانیوم غنی شده ایران تأکید کرد: 
«ذخایر اورانیوم ایران تا خلوص ۲۰ درصد و ۶۰ درصد همچنان رو به افزایش است و ایران تعداد 
آبشــارهایی را که برای تولید «UF۶» استفاده می کند، افزایش داده است. سه   سال و نیم از زمانی 
که ایران اجرای تعهدات هســته ای خود ذیل برجام، از جمله اجــرای پروتکل الحاقی را متوقف 
کرده می گذرد و بنابراین،  ســه  ســال و نیم از زمانی که آژانس دسترســی تکمیلی در ایران داشته، 
گذشته اســت». مدیرکل آژانس به توافق ان پی تی میان آژانس و ایران هم پرداخت و به گفته او: 
«هیچ پیشرفتی در حل وفصل مسائل پادمانی باقی مانده حاصل نشده است. آژانس تداوم اشراف 
خود درباره تولید ســانتریفیوژها و موجودی آنها، روتورها و بیلوزها، آب سنگین و کنسانتره سنگ 
اورانیوم در ایران را از دست داده است. ایران می گوید همه مواد، فعالیت ها و محل های هسته ای 

ضروری را ذیل توافق ان پی تی با آژانس اعلام کرده است».
گروســی با ادعای اینکه «اگرچه این اظهارات با ذرات اورانیوم با منشــأ انســانی که از ســوی 
آژانس در محل های اعلام نشــده در ایران یافته شــده است، مغایرت دارد»، بیان کرد: «آژانس نیاز 
دارد محل (یا محل های) فعلی مواد هســته ای یا تجهیزات آلوده ای را که به کار رفته اند، بیابد». 
او ادامــه داد: «ایران که اعلام کرده اســت اجرای کد اصلاحی ۳.۱ را بــه حالت تعلیق درآورده، 
هنوز این وظیفه قانونی خود را اجرا نمی کند». گروسی اشاره ای هم به توافق پادمانی داشت و از 
نظر او: «مســائل پادمانی باقی مانده از تعهدات ایران ذیل توافق جامع پادمانی آن نشئت می گیرد 
و باید برای آژانس حل وفصل شــود تــا بتواند تضمین بدهد که برنامه هســته ای ایران، منحصرا 

صلح آمیز است».
مدیــرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی همچنین ادعاها درباره اجرائی شــدن بیانیه مشــترک 
آژانس و ایران داشــت و  می گوید: «هیچ پیشــرفتی در ۱۵ ماه گذشته در زمینه اجرائی شدن بیانیه 
مشترک چهارم مارس ۲۰۲۳ حاصل نشده است». بنابراین گروسی در سخنانی از ایران خواست که 
بیانیه مشترک را با به کار بستن جدی پیشنهادهای مشخص آژانس اجرائی کند. او درباره تعامل با 
مسعود پزشکیان، رئیس جمهور جدید ایران، گفت: «پس از انتخابات در ایران،  من با رئیس جمهور 
پزشکیان تبادل پیام کرده و آمادگی ام را برای دیدار با او در تهران به منظور ازسرگیری گفت وگوها و 
همکاری میان آژانس و ایران ابراز کردم. او موافقت کرد  در موقعیتی مناسب دیدار کنیم». گروسی 
با درخواست انجام گرفتن هرچه ســریع تر این دیدار عنوان کرد: «من از ایران می خواهم این دیدار 

را در آینده ای نه چندان دور ترتیب بدهد 
تا بتوانیم گفت وگوهای سازنده ای داشته  
باشیم که به ســرعت به نتایجی واقعی 

منجر شود».

از ادعاهای واشنگتن تا بیانیه اتحادیه اروپا
علاوه بر آنچه از زبان رافائل گروســی 
در مقــام مدیــرکل آژانــس بین المللی 
انرژی اتمی درباره برنامه هسته ای ایران 
مطــرح شــد، در ادامه نشســت فصلی 
شورای حکام شاهد تکرار برخی مواضع 
غیرســازنده از زبان کشورهای غربی هم 
بودیم. همچنان که لارا هولگِیت، نماینده 
آمریــکا در ســازمان های بین المللی در 
وین، در بیانیه ای به تکرار ادعاهای غرب 
و آمریــکا درباره فعالیت های هســته ای 

ایران پرداخت و با مشکل ســاز خواندن برنامه هسته ای ایران مدعی شد: «تهران به جای رسیدگی 
به نگرانی های جامعه بین الملل در این زمینه، به گام برداشــتن در مســیر اشتباه ادامه می دهد». 
نماینده آمریکا، گســترش برنامه هسته ای ایران از طریق نصب بیشتر ســانتریفیوژهای پیشرفته و 
غنی ســازی اورانیوم در سطوح بالاتر را شــاهدی بر ادعای بی اساس خود عنوان کرد و ادامه داد: 
«اگر تهران می خواهد ماهیت صلح آمیز برنامه هســته ای اش را به اثبات برساند، باید از غنی سازی 
۶۰ درصدی اورانیوم دست بکشد و ذخیره اورانیوم خود با این غنا را کاهش دهد». هولگیت بدون 
اشــاره به همکاری مســتمر و داوطلبانه ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی در تمام زمینه ها، 
تهران را به ســنگ اندازی در حل مســائل باقی مانده این کشور با آژانس اتمی در زمینه توافق نامه 
جامــع پادمانی و کــد اصلاحیه ۳.۱ متهم کرد و خواســتار پایبندی کامل و بــدون تأخیر ایران به 
تعهدات خود ذیل پادمان های قانونی شد و پیرو این ادعاها تأکید کرد: «تهران باید شفافیت کامل 

را درباره فعالیت های غنی سازی و سانتریفیوژها به آژانس اتمی ارائه دهد».
این مقام آمریکایی همچنین به تصمیم ســال گذشــته ایران برای تمدید نکردن مجوز فعالیت 
چند بازرس آژانس اتمی به دلیل داشــتن رفتارهای غیر حرفه ای و سیاست زده اشاره کرد و مدعی 
شــد این کار ایران غیرســازنده اســت. او در ادامه بیانیه خصمانه و مغرضانه خود ادعا کرد این 
تصمیــم ایران برخــلاف تعهداتش ذیل توافق نامه پادمانی اســت که تنش ها را تشــدید کرده و 
رفتارهای بی سابقه ای را بنا نهاده است. نماینده آمریکا در وین در بخش پایانی این بیانیه بار دیگر 
بدون کوچک ترین اشــاره به همکاری های همیشــگی و کامل جمهوری اسلامی ایران با دیده بان 
هسته ای سازمان ملل گفت: ما از ایران می خواهیم  به جای تضعیف توانایی آژانس اتمی در ارائه 
تضمین های اساســی مبنی بر اینکه برنامه هســته ای ایران صرفا صلح آمیز اســت، گام هایی برای 

ایجاد اعتماد بین المللی بردارد.
به موازات گفته های هولگیت، کارل هالگارد ســفیر و نماینده دائم اتحادیه اروپا در سازمان های 
بین المللی مســتقر در وین، عصر چهارشنبه گذشته در بیانیه ای علیه برنامه  هسته ای ایران، مدعی 
شــد: «اتحادیه اروپا به شدت نگران است که آژانس به علت همکاری نکردن مداوم ایران، همچنان 
نمی توانــد صلح آمیز بودن ماهیت برنامه هســته ای ایــران را تأیید کند». با وجــود همکاری های 
گســترده ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی، سفیر و نماینده دائم اتحادیه اروپا در سازمان های 
بین المللی مســتقر در وین ابراز تأســف کرد: «با وجود چهار قطع نامه شورای حکام و فرصت های 
متعــدد، ایران توضیحات فنی معتبــری ارائه نکرده که آژانس را قادر ســازد صحت و کامل بودن 
اعلامیه های آن را تأیید کند. در عوض، ایران اظهاراتی کرد که با یافته های آژانس هم خوانی ندارد».
هالگارد افزود: «بیش از پنج سال از کشف ذرات اورانیوم با منشأ انسانی در تورقوزآباد و چهار 
ســال از کشف ذرات مشــابه در ورامین می گذرد. نزدیک به دو سال از زمانی که شورای حکام در 
قطع نامه نوامبر ۲۰۲۲ تصمیم گرفت  که ضروری و فوری اســت  ایــران تمام موضوعات پادمانی 
باقی مانده را روشــن کند، می گذرد. این عمیقا نگران کننده اســت. ایران باید این مســائل ناشی از 
تعهدات قانونی خود را حل وفصل کند». او همچنین ادعا کرد: «اتحادیه اروپا از تلاش های آژانس 
برای به دســت آوردن پیشــرفت از سوی ایران در حل مســائل پادمانی و بهبود همکاری حمایت 
می کند. این بسیار نگران کننده اســت که در ۱۵ ماه گذشته هیچ پیشرفتی در راستای اجرای بیانیه 
مشترک مارس ۲۰۲۳ انجام نشده است. به دلیل همکاری نکردن ایران، آژانس در موقعیتی نیست 

که تضمین دهد  ماهیت برنامه هسته ای ایران منحصرا صلح آمیز است».
به گفتــه هالگارد: «تصمیــم ایران برای پافشــاری روی منــع ورود بازرســان مطرح آژانس 
تأســف برانگیز است. ما از ایران می خواهیم  آن تصمیم را بدون تأخیر بیشتر، همان طور که به تازگی 

از سوی شورای حکام درخواست شده، لغو کند». در بخش دیگری از بیانیه روز چهارشنبه اتحادیه 
اروپا آمده اســت: «ما همچنین از ایران می خواهیم به اجرای موقت پروتکل الحاقی بازگردد، آن 
را تصویب کند و اجرای همه اقدامات نظارتی و راســتی آزمایی مرتبط با برجام را از سر بگیرد. این 
اقدامات همراه با اجرای کامل موافقت نامه پادمان جامع و کد اصلاحی ۳.۱، برای کمک به ایجاد 
اعتماد بین المللی درباره ماهیت منحصرا صلح آمیز برنامه هسته ای ایران ضروری است». در آخر، 
اتحادیه اروپا مدعی شــد و اعلام کرد: «تا زمانی که چنین مواردی وجود دارد و به طور کامل این 
موارد حل نشده  باشد، تردید منطقی درباره ماهیت فعالیت های هسته ای ایران وجود دارد». لازم 
به ذکر اســت  پیش از گفته های کارل هالگارد، ســفیر و نماینده دائم اتحادیه اروپا در سازمان های 
بین المللی مســتقر در ویــن، اتحادیه اروپا با صدور بیانیه ای در شــورای حکام آژانس بین المللی 
انرژی اتمی درباره برنامه هســته ای ایران، مدعی شــد: «جمهوری اسلامی ایران تصمیمات لازم 

برای پایبند باقی ماندن به تعهدات برجامی خود را اتخاذ نکرده است».

بیانیه چهارجانبه
موضع گیری های ضدایرانی گروســی و غربی ها درباره برنامه هســته ای ایران پایان کار نشست 
فصلی نبود و روز پنجشــنبه گذشــته، شاهد صدور بیانیه مشــترک آمریکا و تروئیکای اروپایی هم 
بودیم. به نوشته اکو ایران، در حاشیه نشست فصلی شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی، 
ایالات متحده، بریتانیا، فرانسه و آلمان بیانیه چهارجانبه ای درباره توافقنامه پادمان NPT با ایران، 
خطاب به مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی صادر کردند که در متن بیانیه مذکور ادعا شــد: 
«متأسفانه به دلیل ناکامی ایران طی چندین سال در رسیدگی به مسائل پادمان باقی مانده، آژانس 
همچنان گزارش می دهد  نمی تواند اطمینان دهد  برنامه هسته ای ایران منحصرا صلح آمیز است. 
با این حال، دوباره گزارشــی از مدیر کل در مقابل خود داریم که نشان می دهد هیچ پیشرفتی وجود 
نداشــته است. ایران در پاسخ به ســؤالات آژانس درباره مواد و فعالیت های هسته ای اعلام نشده 
در تورقوزآباد و ورامین توضیحات فنی معتبری ارائه نکرده است. تداوم بی توجهی ایران برخلاف 
تعهدات قانونی آن براساس توافقنامه پادمان NPT و تعهداتی است که برای همکاری با آژانس 

تحت بیانیه مشترک مارس ۲۰۲۳ اتخاذ کرده است».
ایــن بیانیــه می افزاید: «ما همچنین می بینیم کــه بار دیگر در مورد امتناع ایــران از اعمال کد 
اصلاح شــده ۳٫۱ به عنوان بخشــی از موافقت نامه جامع پادمان بحث می کنیــم. این یک تعهد 
قانونی اســت که ایران نمی تواند به طور یکجانبه آن را تعلیق یا تعدیل کند. همان طورکه مدیر کل 
پس از گزارش، به ما یادآوری می کند ایران تنها کشــوری اســت که فعالیت های هســته ای قابل 
توجهی دارد اما کد اصلاح شده ۳٫۱ را اجرا نمی کند. این امتناع، آژانس را از دستیابی به اطلاعات 
طراحی اولیه برای تأسیســات هســته ای جدید که برای آماده ســازی رویکرد پادمانی آن ضروری 
است، باز می دارد. این را نباید ساده گرفت. با توجه به سابقه تأسیسات هسته ای اعلام نشده ایران، 
ســؤالات حل نشده گذشته و فعلی و چندین اظهارات عمومی مقامات فعلی و سابق ایران درباره 
توانایی های فنی آن برای تولید تسلیحات هسته ای، اقدامات ایران به تردیدهای جدی درباره اینکه 

آیا فعالیت های هسته ایش منحصرا صلح آمیز باقی می ماند یا خیر دامن می زند».
در ادامه بیانیه چهارجانبه آمده است: «این گزارش همچنین تعدادی از مسائل دیگر را برجسته 
می کند، از جمله ارزیابی آژانس مبنی بر اینکه میزان اورانیوم موجود در زباله های جامد ارسال شده 
از آزمایشــگاه چندمنظوره جابر بن حیان (JHL) به تأسیسات تبدیل اورانیوم اصفهان (UCF) برای 
رقیق ســازی کمتر از مقدار اعلام شــده توسط ایران در ســال های ۲۰۰۳-۲۰۰۴ بوده است. در این 
راســتا، ما از ایران می خواهیــم به طور 
کامل بــا آژانس برای شفاف ســازی این 
موضوع همکاری کند. ما این واقعیت را 
که ایران با وجود درخواســت های مکرر 
مدیر کل و جامعه بین الملل از ســپتامبر 
گذشــته، تصمیــم خــود مبنی بر حذف 
چند نفر از باتجربه ترین بازرســان آژانس 
بین المللــی انــرژی اتمــی لغــو نکرده 
اســت، محکوم می کنیــم. همان طورکه 
مدیــر کل قبــلا گــزارش داد، تصمیــم 
ایران عمــلا کار فنی مســتقل آژانس را 
مشــمول تفاسیر سیاســی کرد و به  طور 
جدی بر توانایی آژانس برای انجام مؤثر 
فعالیت های راستی آزمایی خود در ایران 
تأثیر می گذارد. تصمیــم غیرموجه ایران 
به وضــوح با تعامل مثبــت با آژانس که 
ایران می گوید خواهان آن اســت، در تضاد اســت. ما امیدواریم ایران این تصمیم را مطابق با روح 

همکاری توافق شده در بیانیه مشترک مارس ۲۰۲۳ لغو کند».
براســاس ادعاهای بیانیه مذکــور: «ایران باید تعهدات پادمانی خــود را به طور کامل و بدون 
تأخیر بیشــتر اجرا کند. تا زمانی که چنین موارد نگران کننده ای وجود داشــته باشد، درباره ماهیت 
فعالیت های هســته ای ایران تردید منطقی وجــود دارد. ماهیت طولانی مدت این موارد همچنین 
خطر آسیب رساندن به معماری گســترده تر عدم اشاعه سلاح های هسته ای جهانی و خطر ایجاد 
سوابق خطرناکی را درباره اجرای تعهدات پادمانی در پی دارد. تروئیکای اروپایی و ایالات متحده 
از تلاش هــای طولانی مدت مدیر کل برای دنبال کردن تعامل ســازنده با ایــران قدردانی می کنند؛ 
با این حال، ایران به جای استفاده از فرصت ها برای تعامل سازنده برای حل همه مسائل باقی مانده، 
هیچ اقدام ملموس فوری ارائه نکرده اســت. اکنون پنج ســال اســت که شــورای حکام از ایران 
خواســته  با حســن نیت برای حل وفصل تحقیقات پادمان مشــارکت کند. در واقع هیئت از سال 
۲۰۲۰ تاکنون چهار قطع نامه در این مورد به تصویب رســانده اســت که آخرین آن در ژوئن ۲۰۲۴ 
بوده اســت. مایلیم به طور خاص یادآوری کنیم  در بیانیه ژوئن، شــورا تصمیم خود در قطع نامه 
نوامبر ۲۰۲۲ را مبنی بر اینکه ضروری و فوری اســت ایران برای انجام تعهدات قانونی خود عمل 
کند، مجددا تأیید کرد و دوباره از ایران موارد زیر را خواســتار شــد: «ارائــه توضیحات فنی معتبر 
برای حضور ذرات اورانیوم با منشــأ انســانی در دو مکان اعلام نشــده در ایران»، «اطلاع دادن به 
آژانس دربــاره مکان(های) فعلی مواد هســته ای یا تجهیــزات آلوده»، «ارائــه همه اطلاعات، 
اســناد و پاســخ های مورد نیاز آژانس برای این منظور»، «امکان دسترسی به مکان ها و موادی که 
آژانس برای این منظور نیاز دارد و همچنین برای نمونه برداری هایی که آژانس مناســب تشخیص 

می دهد».
این بیانیه مدعی اســت : «از ژوئن، ما باز هم شــاهد هیچ پیشرفتی از ســوی ایران یا هیچ نشانه 
واقعــی از تغییــر در الگوی دیرینه تأخیر آن نبوده ایم. در عوض، ایــران تصمیم خود مبنی بر اخراج 
بازرســان آژانس را تأیید کرده است، هیچ پیشــرفتی در موضوعات باقی مانده پادمان نداشته است، 
همچنان از ارائه اطلاعات طراحی مورد نیاز خودداری می کند و تاکنون درخواست های آژانس برای 
ســرویس کردن دوربین ها را نادیده گرفته اســت و در عین حال غنی ســازی اورانیوم را بیشتر می کند؛ 
فعالیت هایی که فراتر از نیازهای مشروع مدنی است. این شورا صبر قابل توجهی از خود نشان داده 
است، اما این صبر حدی دارد و ما تا زمانی که ایران به ابهام زایی ادامه می دهد کنار نخواهیم ایستاد. 
اگر ایران همچنان همکاری لازم، کامل و بدون ابهام با آژانس را برای حل وفصل همه مسائل پادمانی 
باقی مانده انجام ندهد، اقدام بیشــتر این شورا ضروری خواهد بود. این می تواند شامل درخواست از 
مدیر کل در ماه های آینده برای تهیه گزارش جامع باشد. این گزارش یک ارزیابی روشن و به روز از تمام 
اطلاعات مربوطه ارائه می کند و امکان بررسی این موضوع را فراهم می کند که آیا اقدامات بیشتری 
نیاز اســت؛ از جمله نتیجه گیری بر اساس ماده CSA ۱۹ ایران. ایران می تواند کاری کند که این اقدام 
غیرضروری شــود. اگر همان طورکه مدت هاست خواستار آن بوده ایم، همکاری فوری، کامل و بدون 
ابهــام با آژانس را انتخاب کند. تلاش های ما به منظور حمایت قاطعانه از آژانس در این راســتا، به 
سبب یکپارچگی معماری بین المللی منع اشاعه و در نهایت، امنیت جهانی است. ما نمی توانیم به 

ایران اجازه دهیم سال به ســال از تعهدات پادمان NPT خود امتناع کند. ما یک بار دیگر 
از مدیر کل به خاطر تعهدش تشــکر می کنیم و حمایت بی دریغ خــود را از آژانس ابراز 
می کنیم. ما مدیر کل را تشــویق می کنیم که به گزارش به موقع به شــورای حکام ادامه 

دهد و گزارش اخیر خود را علنی کند».

عبدالحکیم سالارزهی
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